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Lloc:  Seu de la FELIB 

Començament: 11.30 hores, en segona convocatòria 

Acabament:  13.00 hores 

 

Assistents: 

Sr. Joan Ferrà Martorell, batle de Puigpunyent i president . 

Sr. Miquel Ferrer Viver, batle d’Alcúdia i vicepresident primer. 

Sr. Ramon Orfila Pons, batle des Mercadal i vicepresident segon. 

Sr. Joan Albertí Sastre, batle de Fornalutx i vicepresident tercer. 

Sr. Guillem Bernat Ferrer, regidor de l’Ajuntament de Sóller i vocal. 

Sr. Antoni Marí Marí, batle de Sant Joan de Labritja i vocal. 

Sr. Vicenç Tur Martí, batle de l’Ajuntament de Maó i vocal. 

Sr. Martí Àngel Torres Valls, batle de Santa Margalida i vocal. 

Sr. Santiago Pizarro Simón, tinent de batlessa de l’Ajuntament d’Eivissa i vocal. 

 

Hi actua de secretària la senyora Joana Alomar Serra. 

 

Excusen l’absència: 

Sr. Miquel Ensenyat Riutort, batle d’Esporles i vocal. 

Sra. Sonia Cardona Ferrer, vicepresidenta del Consell Insular de Formentera i 

vocal. 
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Per indicació del president, us convoco a la reunió de la COMISSIÓ PERMANENT , 

que tindrà lloc a Palma, divendres, dia 16 d’octubre a les 11:15 hores en primera 

convocatòria i a les 11:30 hores en segona convocatòria, a la seu de la FELIB , carrer 

del General Riera, 111 de Palma, d'acord amb l'ordre del dia següent: 

 

1. Aprovació de l’acta de l’1 de juliol de 2009. 

2. Modificació dels nomenaments del representants a les diferents comissions externes. 

3. El president informa: 

 Novetats del darrer Consell Territorial de la FEMP 

 Altres. 

4. Relació de fitxes de les diferents comissions externes. 

5. Relació de les actuacions i informes dels Serveis Jurídics de la Felib. 

6. Assumptes de tràmit 

 

 Precs i preguntes. 
 
 
 
 
Joana Alomar Serra 

Secretària general 

 

 

Palma, 8 d’octubre de 2009  
 

335 

08/10/2009 
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Desenvolupament de la sessió. 

 

1. APROVACIÓ DE L’ACTA DE L’ 1 DE JULIOL DE 2009.  

El president sotmet a la consideració dels assistents l’acta de l’1 de juliol de 2009, 

que s’aprova per unanimitat. 

 

2. MODIFICACIÓ DELS NOMENAMENTS DELS REPRESENTANTS A LES 

DIFERENTS COMISSIONS EXTERNES 

La secretària general informa que hi ha tot un seguit de nous nomenaments i/o 

canvis de representants a realitzar. 

Les comissions queden formades pels següents membres, 

 2.1 Representant del Consell de l’Economia Social i del Cooperativisme de 

les Illes Balears. 

Titular  
Nom  i Llinatges Joan Ferrà Martorell, batle de Puigpunyent 
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Vicent Ferrer Barbari, regidor de l’Ajuntament d’Ei vissa 

 

 2.2 Representant de la Comissió Tècnica Insular d’ Arxius del Consell 

Insular d’Eivissa. 

Titular  
Nom  i Llinatges Ana Torres Marí, arxivera de l’Ajuntament d’Eivissa  
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Raquel Galarraga Pérez, arxivera de l’Ajuntament de  Santa 
Eulària des Riu. 

 

2.3 Representant al Consell Rector de l’Institut Ba lear de la Dona de les 

Illes Balears. 

Titular  
Nom  i Llinatges Indaura Gil Mendoza, regidora de l’Ajuntament de Ma ó 
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Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Mariví Mengual Llull, regidora de l’Ajuntament d’Ei vissa 

 

2.4 Representant al Consell de Participació de la D ona de les Illes 

Balears. 

Titular  
Nom  i Llinatges Indaura Gil Mendoza, regidora de l’Ajuntament de Ma ó 
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Mariví Mengual Llull, regidora de l’Ajuntament d’Ei vissa 

 

2.5 Representant a la Fundació per al Conservatori Superior de Música i 

Dansa de les Illes Balears. 

Titular  
Nom  i Llinatges Maria Teresa Salord Ripoll, regidora de l Ajuntamen t de 

Ciutadella 
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Juan AlbertÍ Sastre, batle de Fornalutx 

 

2.6 Representant al Consell Assessor per a la millo ra de l’accessibilitat i 

la supressió de les barreres arquitectòniques. 

Titular  
Nom  i Llinatges Vicenç Tur Martí, batle de Maó 
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Ramon Orfila Pons, batle des Mercadal 

 

2.7 Representant al Consell Escolar de les Illes Ba lears. 

Mallorca: 

Titular  
Nom  i Llinatges Miquel Ferrer Viver, batle d’Alcúdia 
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Francesc Miralles Mascaró, batle d’Algaida 
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Menorca: 

Titular  
Nom  i Llinatges Maria Teresa Salord Ripoll, regidora de l’Ajuntamen t de 

Ciutadella 
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Rosa Palliser Riudavets, regidora de l’Ajuntament d es Mercadal  

 

Eivissa: 

Titular  
Nom  i Llinatges Irantzu Fernández Prieto, regidora de l’Ajuntament d’Eivissa 
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Josefa Costa Ramón, tinenta de batle de l’Ajuntamen t de Sant 
Antoni de Portmany 

 

2.8 Representant al Consell Social de la Llengua Ca talana. 

Mallorca: 

Titular  
Nom  i Llinatges Guillem Bernat Ferrer, tinent de batle de l’Ajuntam ent de Sóller 
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Bernat Coll Ramón, batle de Lloseta 

 

Menorca: 

Titular  
Nom  i Llinatges Maria Josep Morell Vivancos, regidora de l’Ajuntame nt de Maó 
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Vicenç Tur Martí, batle de Maó 

 

Eivissa: 

Titular  
Nom  i Llinatges Jaume Marí Marí, regidor de l’Ajuntament de Sant Jo an de 

Labritja 
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Joana Alomar Serra, secretària general de la FELIB 
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2.9 Representant al Consell Federal de la FEMP. 

Titular  
Nom  i Llinatges Ramon Orfila Pons, batle des Mercadal 
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Antoni Marí Marí, batle de Sant Joan de Labritja 

 

2.10 Representant  al Ple de la Comissió d’Emergènc ies i Protecció Civil. 

Mallorca: 

Titular  
Nom  i Llinatges Martí A. Torres Valls, batle de Santa Margalida 
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Joan Albertí Sastre, batle de Fornalutx 

 

Menorca: 

Titular  
Nom  i Llinatges Fèlix Ripoll Pons, regidor de l’Ajuntament des Merc adal 
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Susana Gomila Sans, consellera del Consell Insular Menorca 

 

Eivissa: 

Titular  
Nom  i Llinatges Jaume Ferrer Ribas, president del Consell Insular d e 

Formentera 
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Ricardo Albín Pascual, regidor de l’Ajuntament d’Ei vissa 

 

2.11 Representant al Comitè Insular d’Agenda Local 21 de Mallorca. 

Titular  
Nom  i Llinatges Joana Alomar Serra, secretària general de la FELIB 
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Joan Albertí Sastre, batle de Fornalutx 
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2.12 Representant a la Comissió de Prevenció d’Ince ndis Forestals 

de les Illes Balears. 

Titular  
Nom  i Llinatges Joan Ferrà Martorell, batle de Puigpunyent 
  
Suplent  
Nom  i 
Llinatges 

Antoni Marí Marí, batle de Sant Joan de Labritja 

 

3. EL PRESIDENT INFORMA: 

A) Novetats del darrer Consell Territorial de la FE MP: 

El president informa que assistí el passat 14 d’octubre al Consell Territorial de la 

FEMP realitzat a Sevilla. Informa que es parlà dels 5 mil milions d’euros del nou 

Fons de Sostenibilitat i Treball, que s’aprovarà el 23 d’octubre pel Consell de 

Ministres i que es publicarà el dia següent, per la qual cosa es disposarà d’un 

termini de tres mesos per presentar els projectes. Comenta que en el pressupost 

general de l’Estat aquests diners ja es tenen presents. Explica que els projectes a 

presentar han d’anar enfocats a vies públiques, embelliments de ciutats i millora 

d’espais urbans, i  es destina un 15 per cent a despesa corrent. 

 

El senyor Tur informa que es poden presentar projectes per al 2010 dirigits a 

finalitzar i/o equipar projectes atorgats pel Pla E del 2009.  A més explica que un 

80 per cent del nou projecte pot ésser per al desenvolupament de l’obra i l’altre 20 

per cent per a l’equipament d’aquesta, i que s’intentarà augmentar del 70 al 80 per 

cent l’aportació inicial dels projectes. 

 

El president informa que hi ha hagut problemes amb les liquidacions del 30 per 

cent del pressupost final del projectes i explica que existeix el compromís que en 

un termini de quinze dies es realitzaran les liquidacions. Continua explicant que 

se’ls farà arribar la moció aprovada  al Consell Territorial de la FEMP que insta al 

Govern a mantenir les partides i conceptes pressupostaris sense retalls ni 

supressions, que una important dotació d’aquests 5 mil milions es destinin a 



COMISSIÓ PERMANENT   
Palma, 16 d’octubre 2009 

(Acta aprovada dia 21/05/2010) 
 
 
 
 
 

 8 

despeses corrents, poder elevar els lliuraments a compte de les participacions de 

l’Estat del 95 al 98 per cent, poder elevar l’endeutament dels ajuntaments del 110 

al 130 per cent, donar més flexibilitat a l’estabilitat pressupostària, aplicar el 0.3 

per cent del Producte Interior Brut al pressupost inicial del 2010, acordar un règim 

especial d’aplaçament i fraccionament del deute dels 1.500 milions i que condoni 

devolucions en sis anys i dos anys de carència, modificar la base imposable de 

l’impost sobre l’increment del valor dels terrenys de naturalesa urbana, liquidació 

del pressupost en remanent de tesoreria negativa. Comenta que aquest document 

està penjat a la pàgina web de la FEMP. 

 

El senyor Orfila proposa que es faci arribar a tots els ajuntaments per tal que 

l’aprovin com a suport a la FEMP. Els assistents s’assabenten i el president 

manifesta la seva conformitat.  

 

 

B) Visita del senyor Antoni Teba, secretari d’Admin istració Local del 

sindicat UGT:  

El president informa que després de la manifestació realitzada ahir per la policia 

turística, es va comprometre que la Comissió Permanent de la Federació rebria el 

senyor Antoni Teba, secretari d’Administració Local del sindicat UGT per presentar 

les seves reivindicacions. 

 

Pren la paraula el senyor Teba i agraeix als membres de la Comissió Permanent 

haver pogut assistir. Explica que els motius de la manifestació són les pràctiques 

abusives pel que fa a la gestió de recursos humans a causa de la congelació de 

noves places des que s’aconseguí la subvenció de policia turística, i l’aspecte 

col·laboracionista per part dels ajuntaments. Explica que la consellera d’Innovació, 

Interior i Justicia, la senyora Pilar Costa, s’ha compromès a revisar el model de 

treball que afecta a la figura del policia turístic, perquè en un període d’un any els 

300 policies turístics s’integrin a la plantilla de policia local, passant a treballar els 

dotze mesos de l’any en lloc dels nou mesos de temporada.  
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El senyor Albertí demana si es té previst crear una policia autonòmica, i el motiu 

d’haver desconvocat la manifestació davant la seu del Govern i no haver 

desconvocat la de la Federació. 

 

El senyor Teba contesta que pel que fa a la policia autonòmica s’està analitzant, 

però que en referència a la segona qüestió, explica que les xifres indiquen que des 

que les entitats locals reberen la subvenció no s’ha augmentat el nombre de 

recursos humans. Malgrat això, informa que la manifestació s’ha realitzat davant 

aquesta federació perquè és la que major nombre d’entitats locals té associades. 

 

El senyor Albertí demana quÈ succeirà amb totes aquelles persones que no han 

obtingut la titulació necessària. 

 

El senyor Teba informa que la Conselleria d’Interior haurà de crear un protocol 

d’actuació, però que està sotmès a una llei en vigor, i si un policia no disposa de la 

titulació necessària haurà d’aconseguir-la. 

 

El senyor Ferrer comenta que al seu parer la policia turística és necessària ja que 

és una illa turística on hi ha molts de sectors que es regeixen per aquesta 

temporalitat. Els serveis han d’estar dimensionats depenent de la temporalitat.  

 

El senyor Teba expressa que la policia turística té la mateixa formació que la 

policia local, i que l’única diferència és el termini del seu contracte. Explica que en 

gran quantitat d’ocasions els policies turístics han d’acudir a judicis quan ja no 

estan treballant i no es poden presentar, oferint un mal servei al ciutadà.  

 

El senyor Ferrer informa que les competències de seguretat ciutadana no 

corresponen a les entitats locals. 
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El senyor Orfila exposa que les entitats locals assumeixen competències que no 

són pròpies, la policia municipal assumeix funcions pròpies de la Guàrdia Civil o 

de la Policia Nacional. El Govern de les Illes Balears té dificultat per crear una 

policia autonòmica però no es veu la problemàtica que tenen els ajuntaments. 

Explica que si no hi hagués hagut aquesta subvenció les entitats locals no 

haguessin pogut assumir el cost de la policia turística, i a més s’ha de tenir en 

compte que els dos anys vinents seran anys d’especial dificultat financera.  

 

Pren la paraula el president i suggereix crear una comissió de policies per tractar 

aquesta problemàtica de la policia turística i en concret de la policia local. 

 

El senyor Teba es despedeix i agraeix la oportunitat d’haver pogut exposar els 

seus requeriments. 

 

El senyor Orfila proposa que es demani a la consellera d’Innovació, Interior i 

Justicia que no tanqui acords sense la presència de la Federació, i comenta que 

es podria demanar la seva compareixença davant aquest òrgan de la Federació. 

 

El senyor president comenta que per a l’any vinent es mantindran el mateix 

nombre de policies turístics que enguany, i exposa que es sol·licitarà la presència 

de la senyora Pilar Costa per a la propera Comissió Permanent. 

 

C) Assistència a la XIX Assemblea General de la Fed eració de Municipis 

de Catalunya. 

El president informa que, juntament amb el senyor Albertí, el senyor Bernat i la 

secretària general, assistiren a la XIX Assemblea General de la Federació 

Catalana de municipis. Comenta que considerà molt important la ponència sobre 

com la crisi econòmica afecta als ajuntaments. Exposa que es parlà que 

actualment s’arriben a més àmbits i que la despesa econòmica no ha augmentat, 
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aportant dues solucions: disminuir costs o augmentar despeses adamunt els 

ciutadans. Comenta que el seu parer és que es pot realitzar un anàlisi de 

necessitats bàsiques i no bàsiques assumides que s’estan subvencionant.  

 

El senyor Pizarro proposa que ja que en breu es començaran a debatre els 

pressupostos, la Federació podria crear una guia de línies d’actuació per als 

pressupostos d’enguany, consensuada amb tots els grups polítics,  

 

El senyor Tur comenta que té un esquema municipal amb aquestes mesures. 

Informa que el farà arribar a l’assessor jurídic per tal que el desenvolupi. 

 

El president proposa que un cop l’assessor jurídic hagi elaborat la guia, s’enviarà 

per correu electrònic per tal de poder ésser consensuada. 

 

El senyor Ferrer proposa que des de la Federació es realitzi una campanya 

publicitària per conscienciar als ciutadans de tots els costs que estan assumint les 

entitats locals sense ser obligatoris. 

 

El senyor Tur comenta que és una idea molt bona, però que s’ha de conscienciar 

sense alarmar. 

 

El senyor Orfila recalca que s’ha d’estar atent al vocabulari que s’empra, ja que no 

totes les illes utilitzen les mateixes expressions per a una mateixa actuació. 

 

El president  proposa crear una comissió per treballar amb les agències 

publicitàries, quedant formada per ell, el senyor Ferrer, el senyor Albertí, el senyor 

Tur i la secretària general. 

 

 



COMISSIÓ PERMANENT   
Palma, 16 d’octubre 2009 

(Acta aprovada dia 21/05/2010) 
 
 
 
 
 

 12 

 

4. RELACIÓ DE FITXES DE LES DIFERENTS COMISSIONS EX TERNES. 

La secretària general dóna compte de les fitxes que ha rebut la Federació dels 

representants que han assistit a les reunions externes següents. 

 

Representant Títol de la comissió externa Data Núm. 
d’entrada 

Sr. Joan Ferrà Martorell, batle de 
Puigpunyent Fòrum TDT 17/09/09 Fitxa 189 

749/09 

Sr. Ramon Orfila Pons, batle des Mercadal Mesa de seguiment de l’Economia 
Balear 10/09/09 Fitxa 190 

759/09 

Sr. Francesc Miralles Mascaró, batle 
d’Algaida 

Subcomitè d’Avaluacions d’impacte 
Ambiental. CMAIB. Conselleria de 
Medi Ambient 

24/09/09 Fitxa 191 
786/09 

Sr. Ramon Orfila Pons, batle des Mercadal Subcomitè d’Avaluacions Ambientals 
Estratègiques 25/09/09 Fitxa 192 

797/09 

Sr. Joan Ferrà Martorell, batle de 
Puigpunyent 

Comissió de Planificació Institut 
Educació Primera Infància 29/09/09 Fitxa 193 

802/09 

Sr. Joan Albertí Sastre, batle de Fornalutx 1a Jornada de Serveis Públics 
Digitals 07/10/09 Fitxa 194 

828/09 

Sr. Pedro Bofill Contreras , assessor jurídic 
de la FELIB Fòrum de la TDT 14/10/09 Fitxa 195 

844/09 

 

El senyor Pizarro demana que en el cas que dos o més membres assisteixin a una 

mateixa comissió interna, basta presentar una única fitxa. El president contesta 

que sí basta una única fitxa però que ha d’especificar quins són els membres que 

hi han assistit. 
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5. RELACIÓ DE LES ACTUACIONS I INFORMES DELS SERVEI S JURÍDICS 

DE LA FELIB.  

Entitat 
Registre 
d’entrada 

Sol·licitat per Suggeriments - observacions 
Registre 

de sortida 
76. Conselleria 
de Mobilitat i 
Ordenació del 
Territori 

699 Conseller 
Al·legacions a l’avantprojecte de llei 
d’urbanisme i del territori  a les Illes Balears 

308/09 

77.Direcció 
General 
d’Administracions 
Públiques  

681/09 Director general 

Projecte d’ordre del conseller de Presidència 
per la qual s’estableixen les bases 
reguladores per a la concessió de les 
subvencions i els premis en matèria de 
polítiques de suport a les entitats locals de les 
Illes Balears 

317/09 

78. Conselleria 
de Treball 

740/09 Consellera 

Esborrany del projecte de Decret pel qual es 
crea la Comissió de Seguiment dels projectes 
d’obres derivats de la renovació dels 
establiments turístics 

327.1/09 

79. Institut de 
Primera Infància 

731/09 Director 

Esborrany de l’ordre de la consellera 
d’Educació i Cultura pel qual es regula la 
composició dels consells escolars en els 
centres escolars de titularitat publica que 
només imparteixin ensenyaments d’Educació 
infantil ja sigui en un sol cicle o dos 

314/09 

80. Direcció 
General 
d’Energia 

740/09 
Directora 
General 

Esborrany d’avantprojecte de decret pel qual 
es crea el Consell Assessor de l’Energia 

330/09 

 

6. ASSUMPTES DE TRÀMIT. 

6.1 Jornades a Itàlia. 

La secretària general comenta que a la passada Comissió Permanent el 

senyor Joan Bibiloni, a través del senyor Albertí, li feu arribar una 

documentació d’unes jornades a Itàlia. Explica que l’assessor jurídic ha traduït 

aquesta informació, i aprofita per oferir-li la paraula. 

Pren la paraula el senyor Bofill i informa que ell parlà amb el senyor Bibiloni, i li 

comentà que l’experiència anterior fou molt positiva. Explica que aquest 

programa es porta  a terme entre tres països: Espanya, Itàlia i Egipte, i  té la 

finalitat del foment de la creació d’ocupació per part de persones 

discapacitades. Comenta que la Unió Europea sufraga el 90 per cent del cost i 

l’altre 10 per cent  aniria a càrrec de la Federació. 
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El president informa que es llegiran l’informe realitzat per l’assessor jurídic i a 

la propera reunió es prendrà una decisió.  

 

6.2 Models de plecs de condicions de les escoletes.  

El president comenta que a la pàgina web de la FELIB es poden trobar els 

plecs de condicions de les escoletes de 0 a 3 anys. 

 

6.3 Comissió d’Enllaç. 

El president informa que actualment la Comissió d’Enllaç està políticament 

formada per dos membres del Bloc, dos membres del PSOE, un membre d’UM 

i un membre del PP. Comenta que per tal d’equilibrar-la políticament s’hauria 

d’incorporar un nou membre d’UM i un altre del PP. Queda formada de la 

següent manera: 

Sr. Joan Ferrà Martorell, batle de Puigpunyent, PSOE. 

Sr. Vicenç Tur Martí, batle de Maó, PSOE. 

Sr. Ramon Orfila Pons, batle des Mercadal, ENTESA 

Sr. Miquel Ensenyat Riutort, batle d’Esporles, PAS-PSM 

Sr. Joan Albertí Sastre, batle de Fornalutx, PP. 

Sr. Martí A. Torres Valls, batle de Santa Margalida, PP. 

Sr. Guillem Bernat Ferrer, tinent de batle de l’Ajuntament de Sóller, UM. 

Sr. Miquel Ferrer Viver, batle d’Alcúdia, UM. 

 

6.4 Comissió d’Arxius Històrics. 

El senyor Bernat informa que des de fa almenys dos anys no es treballa sobre 

els arxius històrics. Proposa elaborar un qüestionari per enviar a tots els 

ajuntaments per tal d’assabentar-se de quin és l’estat dels arxius a cada 

municipi, per després enviar-ho a la conselleria d’Educació i Cultura del 

Govern de les Illes Balears, i que almenys es mostri una preocupació per part 
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de la Federació. Comenta que l’arxiver de l’Ajuntament de Sóller es pot fer 

càrrec d’elaborar aquest qüestionari. Els assistents s’assabenten i manifesten 

la seva conformitat. 

 

 PRECS I PREGUNTES. 

Com que no hi ha més intervencions dins aquest apartat i sense més assumptes 

per tractar, el president aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc 

aquesta acta. 

 

La secretària general      Vist i plau 

        El president 


